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Kutatási téma címe: Építészeti értékvédelmi kutatás és tanulmány 

 

Kutatás rövid ismertetése:  

A Főpolgármesteri Hivatal Várostervezési Főosztályán töltött öt hónapos kutatómunkám során 

betekintést nyerhettem a főosztály működésébe, kutatásommal hozzájárulhattam munkájához és 

digitális képességekre tehettem szert. Ugyanakkor alkalmazhattam történész hallgatóként már meglévő 

tudásomat a levéltárakban és könyvtárakban végzendő kutatómunkáról. 

Az itt töltött idő alatt legfőbb feladatom fővárosi helyi védelem alatt álló épületek értékvédelmi 

dokumentációjának elkészítése volt. Összesen hat épületről végeztem kutatómunkát. A hivatalban 

használt KAPU rendszerben levő adatokból kiindulva Budapest Főváros Levéltárában és a Fővárosi 

Szabó Ervin Könyvtárban anyaggyűjtést végeztem, elsősorban az épületek tervrajzait és a róluk készült 

archív fotókat gyűjtöttem össze, valamint történetük releváns pontjairól gyűjtöttem adatokat. Ilyenek 

voltak például az épület tervezése, építése, a világháborúk vagy az ’56-os forradalom alatt őket ért 

sérülések és azok kijavítása, felújítások vagy az épületek valamilyen különlegesen érdekes 

felhasználása. Miután legjobb tudásom szerint felkutattam a lehető legtöbb információt egy épületről, 

fel is kerestem, ha tudtam beszélgettem jelenlegi használóival, illetve fényképeket készítettem jelenlegi 

állapotáról. A fényképeket és a kutatott anyagokat összegezve összeállítottam az értékvédelmi 

dokumentációkat. 

Mentoromnak és a többi munkatársamnak köszönhetően sokat megtudtam a Várostervezési 

Főosztály munkájáról, például részt vehettem olyan megbeszéléseken, ahol egy épület védetté 

nyilvánításáról született döntés. A KAPU rendszer működésének elsajátításával és a Microsoft Word 

használatával informatikai képességeim is fejlődhettek. 

Történész hallgatóként nagyon érdekes volt számomra jobban megismerni a budapesti 

építészet történetét, egyes fordulópontokat, például Bárczy István főpolgármesterségének lakás- és 

iskolaépítési programját, vagy a világháborúk során sérült és a szocializmus alatt javított jellegzetes 

változásokat az épületekben. Az egyes építészeti stílusok tipikus jegyeit is jobban megismerhettem. 

Különösen érdekes volt számomra az archív fotók tanulmányozása és az azokon levő információk 

összegyűjtése, például egy címer vagy korra jellemző építészeti jegyek alapján a fotó készítési 

dátumának beazonosítása. 

Összességében nagyon érdekes és hasznos volt számomra a Budapest Ösztöndíj Programban 

részt venni. Kihívásokkal is találkoztam, mivel az építészeti szaknyelvet nem ismerem, és ezen a 

területen sokat kellett tanulnom, ugyanakkor a bölcsész tudományterületen szerzett tudásommal úgy 

gondolom, sikerült hozzájárulnom az épületek történetének felkutatásához. 

 


